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Kázání na 1Pt 1,3-9 
Praha Jarov, 4. 5. 2025, 2. neděle po Velikonocích 

1. čtení: J 20,19-29, Tabita Landová  
 
Milí přátelé v Kristu,  
jsou dva týdny po Velikonocích. Připomínáme si události, které se staly před dvěma tisíci let. Ale nejde 
jen o vzpomínky. Evangelista Jan vypráví, že Ježíš přichází ke svým vyděšeným učedníkům skrz zavřené 
dveře. Je znovu živý, i když jiným způsobem než dřív. A působí. Přináší svým učedníkům pokoj, daruje 
jim svého Ducha, posílá je k lidem. Také autor 1. epištoly Petrovy dosvědčuje, že Ježíš navzdory své 
smrti ovlivňuje životy lidí. Smrt ho neumlčela. Spíše naopak. To on umlčel smrt, vzal jí poslední slovo, 
a dál oslovuje lidi. Setkává se s nimi, proměňuje je, zmocňuje k novému životu. Proměna je to přitom 
tak radikální, že ji bibličtí svědkové přirovnávají k novému narození.  

O Velikonocích se rodí víra. Rodí se naděje. A to je silný důvod k tomu, abychom za to Bohu 
děkovali, dobrořečili, chválili ho. Přesně to dělá pisatel první epištoly Petrovy v úvodu svého dopisu. 
Doslovný překlad z řečtiny zní: „Požehnaný Bůh a Otec Pána našeho Ježíše Krista, který nás ze svého 
velkého milosrdenství znovu zrodil k živé naději skrze vzkříšení Ježíše Krista z mrtvých.“ Autor listu 
dobrořečí, žehná Bohu za to, co s námi vzkříšením Ježíše Krista udělal.  

Máme tedy před sebou raně křesťanskou modlitbu dobrořečení a chvály, která se označuje 
také jako eulogická neboli žehnající modlitba. To proto, že začíná slovy „Požehnaný Bůh…“, řecky 
eulogétos ho theos… Tento typ modlitby nevytvořili samotní křesťané, ale převzali ho od židů. Židé 
dodnes rámují svůj každodenní i sváteční život žehnající modlitbou, označovanou jako beracha. (To je 
slůvko odvozené z hebrejského slovesa b-r-ch, žehnat nebo také dobrořečit.) Židovskou berachu 
poznáte podle toho, že začíná vždy stejnými slovy: „Požehnaný jsi, Hospodine, Bože náš, králi světa, 
který…“ Potom následuje pojmenování konkrétní činnosti nebo věci, kterou Bůh dělá a za kterou 
modlitebník děkuje.  

Berachu vyslovují lidé, kteří dokáží vidět ve světě kolem sebe projevy Božího požehnání. Jejich 
základní životní postoj je postoj vděčnosti a radosti z darů, jimiž je obklopen jejich život. Proto děkují 
Bohu za dar života, země, Tóry, společenství s lidmi i s Hospodinem. To všechno jsou totiž projevy 
Božího požehnání. V pohledu Starého zákona se požehnání projevuje dobrem v každé oblasti lidského 
života: v tělesném blahu, v usmířených vztazích i v klidné mysli. Všechna tato dobra lze souhrnně 
vyjádřit slovem „pokoj“, hebrejsky šálóm. Hospodinovo požehnání přináší lidem pokoj a ti, kdo ho 
vnímají, za něj Bohu děkují a dobrořečí.  
 Křesťané sdílejí s židy tento základní postoj vděčnosti a radosti z Božích darů. Nadto však 
poznávají, že Bůh byl mimořádným způsobem přítomen v příběhu Ježíše Nazaretského. Ježíš měl od 
Boha zvláštní poslání přinášet požehnání všem národům. Působil odpuštění, pokoj, probouzel naději. 
Vlastně on sám ztělesňoval Boží požehnání. Kam vstoupil, tam se děly věci, které si s požehnáním 
spojujeme: sytil a uzdravoval tělo, zklidňoval a očišťoval duši, občerstvoval a oživoval ducha. Boží 
přítomnost se v něm stala darem pro všechny lidi bez ohledu na jejich původ. I když on sám o Boží 
přítomnosti na kříži pochyboval, evangelia dosvědčují, že ani ve smrti ho Bůh neopustil. Až tak daleko 
jde Boží láska, že odvaluje kámen od hrobu a otvírá mrtvé místo novému životu. Říká své hlasité „ano“ 
k Ježíšovu životu v pokoře, službě a pravdě. 

Ti, kdo vidí Krista z této perspektivy, kdo v něm spatřují  Boží požehnání, dar Boží blízkosti – 
pak nemohou mlčet. Radují se z něj a děkují za něj Bohu. Uvědomují si totiž, co s nimi tento dar dělá. 
Že je proměňuje. Že v nich probouzí víru. Že jim dává naději. „Požehnaný Bůh a Otec Pána našeho Ježíše 
Krista, který nás ze svého velkého milosrdenství znovu zrodil k živé naději skrze vzkříšení Ježíše Krista 
z mrtvých.“ Pisatel epištoly Petrovy dokonce vyzývá adresáty: „Z toho se radujte!“  

V našem dnešním textu však neslyšíme jen slova o naději. Za výzvou k radosti následuje „i 
když“: „i když snad máte ještě nakrátko projít zármutkem rozmanitých zkoušek“. Autor listu je realista, 
který vnímá temné stránky našeho světa. Proto své adresáty – křesťany z pohanů v pěti provinciích 
Malé Asie - upozorňuje: Spasení bude odhaleno až v posledním čase. Nyní vás čeká ještě řada zkoušek, 
mnoho bolesti a zármutku. To vše bude testem vaší víry. V těchto situacích se ukáže její pravost, 
podobně jako se v ohni zkouší pravost zlata.  

I když nás od doby prvních křesťanů dělí dvě tisíciletí, máme s nimi společné to, že stále žijeme 
v předposledním čase. Spasení, záchranu, vykoupení tohoto světa ještě nevidíme. Spíše můžeme mít 
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dojem, že se svět nějakému ideálnímu stavu pokoje a smíření vzdaluje. A také v osobním životě 
každého z nás někdy nastávají situace, které jsou těžké, které vyžadují naše sebezapření, trpělivost, 
vytrvalost, vnitřní sílu, klid, statečnost, schopnost odpustit. Nastávají situace, kdy se naše vnitřní 
integrita ocitá v ohrožení, kdy začínáme pochybovat o smyslu svého dosavadního života, kdy se nám 
zhroutí nosné životní vztahy, kdy prožijeme zklamání z nenaplnění svých snů a plánů, kdy poznáme 
hranice svých schopností a sil, kdy zakusíme pocit křivdy a nespravedlnosti, kdy – sečteno a podtrženo 
- všechny své neúspěchy, selhání a ztráty začínáme někomu vyčítat – konkrétním lidem, systému, sobě, 
Bohu… Jak to vše ustát s důvěrou v Boha, v dobrý smysl života a světa? Jak dospět k celistvosti, i když 
má život a svět kolem nás má tendenci se drolit, tříštit, fragmentarizovat? Jak v tom našem neklidném 
a rozervaném světě vnímat a prožívat Kristův pokoj? 
 Slyšeli jsme, že stát se křesťanem znamená nově se narodit. Co s námi však toto znovuzrození 
vlastně dělá? Stáváme se snad lepšími, morálnějšími, méně sobeckými než ti, kteří Krista nepřijali? 
Snažíme se o to, ale i jako křesťané dál chybujeme. To si musíme upřímně přiznat. A naopak mezi 
nekřesťany můžeme najít mnoho dobrých a slušných lidí. V čem tedy spočívá to naše znovuzrození, 
když ne v proměně naší morálnosti? Apoštol Pavel ve svém listu Galatským píše, že to, co se mění, je 
vztah mezi námi a Bohem: „Vy všichni jste přece skrze víru syny Božími v Kristu Ježíši.“ (Ga 3,26) 
Znovuzrození spočívá v tom, že Bůh nás přijímá jako své děti a my ho smíme oslovovat jako svého Otce. 
Vzniká tento nový vztah, bezprostřední a blízký, založený na bezpodmínečné lásce. A to vše se děje 
skrze Krista, jehož jsme sice nikdy neviděli, jehož ani nyní nevidíme, ale spolehli jsme se na něj, 
důvěřujeme mu, uvěřili jsme v něj – že je živý a působí mezi námi. Jeho vzkříšení nás neponechalo 
netečnými, ale přivedlo nás k přerodu. Zrodilo v nás naději.  

Živou naději. To je to ústřední, co nám Kristovo vzkříšení přináší, co v nás probouzí, oživuje a 
rozdmychává. Možná máte dojem, že takových nadějí už tu bylo. Nejrůznější náboženství a ideologie 
probouzely v lidech mohutné naděje na lepší život, rovné vztahy, spravedlivou společnost. Jaký byl však 
jejich konec? Autor epištoly naznačuje, že tato kristovská naděje není jednou z mnohých. Není jednou 
z těch nadějí, které v okamžiku první krize začnou rychle pohasínat a zanechávají po sobě jen hořkost, 
bolest a zklamání. Je to naděje, která člověka nese a provází „i když…“, tedy naděje navzdory všemu 
temnému. Naděje, která neumírá ani v těch největších propadlištích lidské cesty a světových dějin. 
Naděje, která i v takových situacích přežívá a pomáhá přežívat.  

Je to naděje, která dává sílu pro přítomný život i zakládá očekávání do budoucnosti. „Dědictví 
nehynoucí, neposkvrněné a nevadnoucí je připraveno pro vás v nebesích.“ To je další obrazné vyjádření, 
kterým autor epištoly završuje metaforu o křesťanově znovuzrození. Jako znovuzrozené Boží děti 
budeme mít podíl na Kristově údělu. To je to „nehynoucí dědictví“. Jako byl Kristus vzkříšen, tak se 
jednou Bůh přizná i k nám. Ve smrti nás nepustí ze svých rukou, ale pevně podrží. Obejme nás ve své 
náruči, tak jako onen otec v podobenství o ztraceném synu objal svého navrátivšího se syna. Naděje 
na vzkříšení přitom není něco, co se týká až naší posmrtné existence. Tato naděje proměňuje život už 
tady a teď.  

Nakonec jeden příklad živé naděje. Ve středu 9. dubna to bylo přesně 80 let od doby, co byl 
v koncentračním táboře ve Flossenburgu popraven německý farář a teolog Dietrich Bonhoeffer. V den 
své popravy na prosbu jednoho svého spoluvězně vykonal pobožnost. Svou poslední. Přečetl text z Iz 
53,3 „Jeho jizvami jsme uzdraveni“ a z 1Pt 1,3: „Veleben buď Bůh a Otec Pána našeho Ježíše Krista, 
neboť nám ze svého velikého milosrdenství dal vzkříšením Ježíše Krista nově se narodit k živé naději.“ 
Nevíme, co k tomuto verši v jednotlivostech pověděl. Ví se jen to, že bezprostředně poté mu poručili, 
aby se připravil a šel. Jeho poslední známá slova pak zněla: „To je konec, pro mě počátek života.“ Tato 
slova, vyslovená na konci všech lidských nadějí, jsou jedním z nejhlubších svědectví o naději. O naději, 
která je živá a pevná i tváří v tvář smrti. Skrze víru se tato živá naděje může stávat i naší nadějí. 
 

Modlitba po kázání: Pane Bože, děkujeme ti za živou naději, ke které se nově rodíme díky setkání se 
Vzkříšeným. Ať život ve společenství s tebou dává sílu, hloubku i význam našim životům. Upevňuj naši 
důvěru v dobrý smysl tvého stvoření. Amen. 
 


